
رئیس سازمان محیط زیست مطرح کرد

سدسازی غیراصولی و برداشت 
بی رویه آب عامل اصلی خشکسالی

ایرن�ا| معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
حفاظت از محیط زیس��ت، احداث س��دهای آبی 
غیراستاندارد، برداشت بی رویه از منابع سفره های 
آبی زیرزمینی و کاه��ش بارندگی را از عوامل مهم 
بروز خشکس��الی فعلی در کش��ور عن��وان کرد.  
معصومه ابتکار افزود: متاسفانه در بحث مدیریت 
کلان آب به خص��وص اح��داث س��دهای آبی در 
مناطق مختلف کشور ملاحظات و ارزیابی زیست 
محیطی لازم انجام نشده است.  او ادامه داد:  احداث 
سدهای بیش از نیاز به دلیل نوع سازه هایی که در 
ساخت آنها استفاده شده است مانع از جاری شدن 
آب ها در منابع طبیعی و سیراب شدن رودخانه ها 
 و سفره های زیر زمینی در مناطق مختلف کشور 
شده اند.  ابتکار گفت: علاوه بر سدسازی با سازه های 
غیراصولی، کاهش بارندگی و برداش��ت بی رویه از 
منابع آبی و سفره های زیرزمینی به خصوص در دهه 
اخیر و عدم نظارت شایسته دولت در این خصوص از 
عوامل بروز خشکی رودخانه ها و تالاب های کشور 
و بروز خشکسالی فعلی است.   او، همچنین با تأکید 
بر لزوم بازنگری جدی در سیاست های کلان بخش 
کشاورزی اظهارکرد: بخش کشاورزی در کشور در 
شرایط فعلی نیازمند یک انقلاب و تحول اساسی 
در زمینه شیوه ها و روش های مصرف بهینه آب و 
همچنین توجه به الگوی صحیح کشت است و در 
غیراین صورت مشکل کم آبی کشور و خشکسالی 
حادتر می ش��ود.  معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان حفاظت از محیط زیست خاطرنشان کرد:  
سیاست های کلان دولت درخصوص حفظ منابع 
آبی کشور و همچنین تغییر رویکرد و شیوه مردم 
درخصوص اس��تفاده بهین��ه از آب در بخش های 
مختلف در مبارزه با پدیده خشکس��الی بس��یار 
اهمیت دارد.  ابت��کار، همچنین درخصوص علت 
آتش س��وزی اخیر در جنگل های استان گلستان 
اظهار کرد: براس��اس گزارش های واصله بخشی از 
این آتش سوزی عمدی و بخشی نیز سهوی بوده 
اس��ت که در این خص��وص یک گ��زارش از طرف 

سازمان به دولت ارایه شده است.  

پایان قطعی مهلت خودروسازان برای 
تولید محصول با استاندارد یورو 4

ایرنا| معاون محیط زیس��ت انس��انی سازمان 
حفاظت محیط زیست گفت: مهلت خودروسازان 
برای تولید محصول با اس��تاندارد یورو 4 به پایان 
رس��یده و دیگر تمدید نمی شود.  سعید متصدی 
اظهار کرد:  براساس مصوبه 10 اردیبهشت 1393 
هیأت دولت و خودروسازان مکلف شده بودند تمام 
محصولات خود را از اول شهریور با استاندارد یورو 
4 تولید کنند و اکنون این مهلت به پایان رس��یده 
و دیگر تمدید نمی شود.  او افزود:  براساس مصوبه 
هیأت دولت، خودروس��ازان موظف ش��ده بودند 
سنسورهای اکسیژن را روی خودروها نصب کنند 
و دوم این که سیستم EODB را در تولیدات خود 
فعال کنند که این کار انجام شده است.  متصدی 
گفت:  EODB سیستم کنترل کننده ویژگی های 
خودرو به منظور پای��داری اس��تانداردهای یورو 
4 اس��ت، بعد از این که خودرو مسافتی را طی کرد 
این سیس��تم اعلام می کند که خودرو استاندارد 
ی��ورو 4 را رعایت کرده اس��ت یا خی��ر.  متصدی 
ادام��ه داد: همچنین با اس��تفاده از این سیس��تم 
می توان وضع کاتالیس��ت های موجود در خودرو 
را بررسی کرد و زمان تعویض آنها تعیین می شود.  
معاون محیط زیس��ت انسانی س��ازمان حفاظت 
محیط زیست گفت:  با توجه به بهینه سازی مصرف 
سوخت و کاهش آلاینده ها، خودروس��ازان از اول 
 س��ال جاری خروجی خودروها )اگزوز( را براساس 
اس��تاندارد یورو 4 تولی��د کردند که م��ورد تأیید 
سازمان حفاظت محیط زیست است.  او اظهار کرد:  
اکنون خودروس��ازان اقدامات سه گانه ذکر شده را 
روی تولیدات خود انجام داده اند و سازمان حفاظت 
محیط زیست از اول ش��هریورماه اقدام به آزمایش 
خودروها با استاندارد یورو 4 کرده است و تا یک ماه 
آینده میزان مطابقت خودروها با این استاندارد را 
اعلام می کند.  متصدی گفت: اکنون خودروهایی 
که تولید می شوند دارای استاندارد یورو 4 هستند 
و با هماهنگی که با نیروهای پلیس انجام داده ایم، از 
این پس اگر خودرویی فاقد استاندارد یورو 4 باشد 

شماره گذاری نمی شود. 

 یک ایرانی برنده جایزه یونسکو
 در حوزه علوم زیستی شد

ش�هروند| جای��زه بین الملل��ی یونس��کو – 
گینه استوایی که به افراد، موسسات و سازمان های 
مردم نه��ادی ک��ه پژوهش های��ی در ح��وزه 
علوم زیس��تی انجام داده باش��ند تعلق می گیرد 
به یک ایرانی داده ش��د. کمیسیون ملی یونسکو 
در ایران پس از اطلاع رس��انی این جایزه در  سال 
2014 و دریاف��ت درخواس��ت های متقاضیان، 
3نفر واجد ش��رایط را به یونسکو معرفی کرد که 
از میان آنها حس��ین بهاروند، رئیس پژوهشکده 
سلول های بنیادی پژوهشگاه رویان همراه 2نفر 
دیگر از کشورهای عضو یونسکو به طور مشترک 
برنده جایزه بین المللی یونسکو – گینه استوایی در 
 سال 2014 - 2015 شدند.  این نخستین بار است 
که از کشورمان فردی جایزه بین المللی یونسکو – 
گینه استوایی را دریافت می کند.  کمیسیون ملی 
یونسکو این موفقیت را به حسین بهاروند تبریک 
می گوید و برای ایشان آرزوی موفقیت روزافزون 

دارد. 

رئیس سازمان میراث فرهنگی:  

 درآمد 5/5 میلیارد دلاری ایران
 از گردشگران خارجی

 مع��اون رئیس جمه��وری و رئی��س س��ازمان
 میراث فرهنگی، صنایع دس��تی و گردش��گری از 
ارایه بسته های تشویقی و تخفیف های ویژه در ایام 
غیرفعال س��فر به منظور مدیری��ت زمانی و مکانی 

گردشگری داخلی خبر داد. 
مسعود س��لطانی فر گفت:  در عرصه گردشگری 
داخلی با جابه جایی ده ها میلیون نفر در کل کش��ور 
و اس��تفاده هموطنان از تمامی جاذبه های تاریخی، 
طبیع��ی و زیارتی، تح��رک وی��ژه ای در این بخش 

به وجود آمده است. 
او در ارتباط با جذب گردش��گر خارجی به عنوان 
یکی از رویکردهای جدی سازمان میراث فرهنگی 
اظهار داش��ت: با توجه ب��ه تعامل مثب��ت دولت با 
کشورهای دنیا، دیپلماسی قوی برای حفظ منافع 
ملی و رس��یدن به حقوق حقه مردم، امروز ش��اهد 
اش��تیاق قابل توجه در بین گردش��گران خارجی 
برای ورود به ایران و استفاده از جاذبه های فرهنگی، 

تاریخی، زیارتی، طبیعی و سلامت هستیم. 
او افزود:  در 5ماه اول  سال جاری در مقایسه با مدت 
مشابه  سال قبل، ورود گردشگران خارجی به کشور 
بیش از 200 درصد رش��د داش��ته است، هتل های 
4 و 5 ستاره شهرهای اصفهان، شیراز، یزد و کاشان 
تا ماه های آبان و آذر رزرو ش��ده اند و براساس اعلام 
جامع��ه تورگردانان ظرفیت بس��یاری از هتل های 
کشور برای  س��ال 2015هم در حال تکمیل شدن 

است. 
معاون رئیس جمهوری با اشاره به این که در بخش 
گردش��گری رونق قابل توجهی ایجاد ش��ده است، 
تصریح کرد: ورود گردشگران خارجی ایجاد اشتغال 
را هم به همراه دارد. هر گردش��گر اروپایی در کشور 
حدود 1400 تا 1500 دلار و گردشگران کشورهای 

حاشیه خلیج فارس تا 3000دلار هزینه  می کنند. 
او افزود:  در  س��ال 1392 در مجموع 4میلیون و 
800 ه��زار نف��ر ورودی داش��تیم که از ای��ن تعداد 
4میلیون و 500 هزار نفر گردش��گر بودند که از این 
تعداد یک میلیون و 600 هزار نفر از عراق، 500 هزار 
نفر از کشورهای حاشیه خلیج فارس و تعداد بسیاری 
از گردشگران از کشورهای اروپایی وارد ایران شدند. 

رئیس س��ازمان میراث فرهنگی با بیان این که از 
محل ورود این تعداد گردش��گر به کشور رقمی بالغ 
بر 5میلیارد و 500 میلیون دلار نصیب کشور شده 
است، تصریح کرد: با وجود محدودیت ها امیدواریم 
روزبه روز آمار گردشگران خارجی را که برای استفاده 
از جاذبه های تاریخ��ی، طبیع��ی، زیارتی و بخش 
بهداشت و درمان وارد کشورمان می شوند را افزایش 
دهیم.  سلطانی فر در تشریح دلیل هزینه بالای سفر 
در داخل کشور اظهار داش��ت:  این نکته در رابطه با 
تعدادی از شهرها درست است، در گردشگری دنیا 
دو فصل فعال و غیرفعال سفر وجود دارد که کشور 
ما هم از این قاعده مستثنا نیست، فصل گردشگری 
فعال در کشور ما بین 105 تا 110 روز است که این 
ایام ش��امل تعطیلات نوروز، 2ماه پایانی تابستان و 

برخی تعطیلات چند روزه است. 
او در ادامه گفت:  ارایه بس��ته های تش��ویقی در 
فصل غیرفعال که ش��امل 250روز از  سال می شود، 
موجب رونق گردشگری داخلی و پویایی بخش های 

خدماتی در بخش گردشگری خواهد شد. 
او با بیان این که س��اماندهی مکانی و زمانی سفر 
یکی از رویکردهای جدی سازمان میراث فرهنگی 
در بخش گردش��گری داخلی اس��ت از برنامه ریزی 
برای ارایه بسته های تشویقی و تخفیف های ویژه به 
4 میلیون بازنشسته برای ترغیب آنها به سفر در ایام 
غیرپیک، خبر داد و یادآور شد: براساس توافق های 
انجام شده این بسته های تشویقی به بازنشستگان 
و دانشجویان ارایه می شود.  معاون رئیس جمهوری 
با اشاره به این که مجموعه بخش خصوصی باید در 
این راستا برنامه ریزی و جهت گیری درستی داشته 
باش��د، اضافه کرد: هزینه اقامت در هتل دارای یک 
سقف مشخص است که هتلداران باید آن را رعایت 
کنند، مدیران مراکز اقامت��ی و هتل ها می توانند با 
ارایه تخفیف 30 تا 40 درصدی در ایام غیرفعال سفر، 
ظرفیت اش��غال هتل خود را افزایش دهند.  رئیس 
س��ازمان میراث فرهنگی گفت: حدود یک میلیون 
سایت، بنا و محوطه تاریخی در کش��ور وجود دارد 
که از این تعداد 31 هزار و 100 اثر شناس��ایی و ثبت 
ملی شده و 17 اثر در فهرست میراث جهانی به ثبت 

رسیده است. 
س��لطانی فر ی��ادآور ش��د: بی��ش از 95 درص��د 
گردش��گران ورودی به کش��ورمان برای استفاده از 
جاذبه های تاریخی، طبیعی، زیارتی و فرهنگی وارد 
ایران می ش��وند و در بدو ورود از طریق تور لیدرها با 
ملاحظات فرهنگی و ایدئولوژیک کش��ور ما آش��نا 
می ش��وند.  او تصریح کرد: در 7ماه گذش��ته حتی 
یک گزارش از تورهای خارجی مبنی بر عدم رعایت 
ملاحظات فرهنگی ارایه نش��ده است بلکه تمامی 
توریس��ت ها خودش��ان را ملزم به رعایت مس��ائل 

فرهنگی و ایدئولوژیکی کشور  ما می دانند. 
مع��اون رئیس جمه��وری اضافه ک��رد:  بیش از 
99 درصد گردش��گرانی که به ایران می آیند با ورود 
به کشورمان ساختارهای ذهنی منفی که رسانه های 
صهیونیس��تی ایجاد کرده اند در آنها فرو می ریزد و 
زمانی که به کشورشان بازمی گردند مروج فرهنگ، 

تاریخ و تمدنمان می شوند. 

روی میز خبر با ابطال مصوبه 8 بندي دوره احمدي نژاد توسط شورای عالی شهرسازی و معماری؛

افزایش تراکم ساختمان  در تهران متوقف شد
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شهروند|  شورای عالی شهرسازی و معماری مصوبه 
8 بندی که در آخرین روزهای کاری دولت احمدی نژاد 
به تصویب رس��یده و مغایر همه طرح های بالادستی و 
سیاس��ت های کنترل جمعیتی تهران بود را لغو کرد و 
بر این اسا س افزایش تراکم ساختمان در تهران متوقف 
شد. معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: سه بند از مصوبه 
هشت بندی طرح تفصیلی تهران اصلاح شد که براین 
اس��اس از افزایش 17 درصدی جمعی��ت جلوگیری و 

افزایش تراکم ساختمان های تهران متوقف می شود. 
پیروز حناچی در نشست خبری که دیروز در وزارت 
راه و شهرسازی برگزار شد درباره تخلفات شهرداری در 
ساخت وسازهای غیرمجاز گفت: »دولت ظرف 10 سال 
گذش��ته وظیفه حاکمیتی خود را اجرا نکرده و رغبتی 
برای برخورد با ساخت وسازهای غیرمجاز نداشته و بستر 
شروع این ساخت وسازها در دولت قبل فراهم بوده است. 
او با بیان این ک��ه چالش های زی��ادی در این زمینه 
وجود دارد، افزود:   در ش��رایط بی نظمی هس��تیم که 
این چالش ها به وجود می آید اما مصوبات ش��ورایعالی 
شهرسازی باید اول اجراپذیر باشد، دوم اجرا شود و سوم 

مانیتورینگ آن صورت گیرد. 
 ب��ه گ��زارش ایس��نا مع��اون شهرس��ازی وزی��ر
  راه و شهرس��ازی ادامه داد: مصوباتی داشتیم که  سال
 91 در ش��ورایعالی شهرس��ازی مطرح و این مصوبات 
مراحل تخصصی و کارشناس��ی را پشت سر نگذاشته 
ب��ود به ای��ن معنا ک��ه معم��ولا مصوباتی ک��ه مطرح 
می شوند مش��اوران، آنها را مطالعه می کنند و مراحل 
دفاتر تخصصی خ��ود را گذرانده و بعضا در کمیته فنی 
هم بررس��ی می ش��وند و نهایتا به تصویب شورایعالی 
شهرسازی می رسند. او تأکید کرد:  مصوبه هشت بندی 
همان مصوبه ای اس��ت که در آن مش��خص می ش��ود 
به س��اختمان های ش��هر تهران یک یا دوطبقه اضافه 
شده اس��ت و با فضای مفاهمه در جلس��ه صبح دیروز 
به صورت کارشناسی مورد بررسی قرار گرفت؛ به طوری 
که توانستیم بخش اول را مورد بررسی قرار دهیم و از این 
دستورالعمل هشت بندی سه بندش را به توافق رسیدیم 

و برای مابقی اش چالش جدی نداریم. 
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که طرح کنترل 
شعاع 120متری در اطراف کلانشهر تهران را داشته ایم 
و حدود هشت سال اس��ت که این مسأله کنار گذاشته 
شده است، تصریح کرد: نتیجه انجام این کار این است 
که هم شهرک های صنعتی دیگر متقاضی ندارند و هم 
پیوستگی صنعتی و تمرکز و افزایش جمعیت بیشتر در 
اطراف کلانش��هرها اتفاق می افتد. در مجموعه شهری 
تهران از شمال از فیروزکوه تا هشتگرد و از جنوب از قم 

تا حسن آباد حدود 21 درصد مساحت کشور نزدیک به 
30 درصد تولید ناخالص ملی به شکل متمرکز در این 
محدوده وجود دارد و بسیاری از مشکلاتی که کلانشهر 
تهران پشت سر می گذارد مثل آلودگی هوا، ترافیک و...  

ناشی از همین مشکلات و تمرکز مضاعف است. 
حناچی با بیان این که به طور طبیعی سیاست هایی 
که تغییر می کنند، سیاس��ت های عدم تمرکز اس��ت، 
تصریح کرد:  نمی توانیم با اجبار افراد را از شهرها بیرون 
کنیم و اگر می خواهیم که جمعیت زیادی در ش��هرها 
تمرکز نکنند باید قطب های رقیبی ایجاد شوند تا امکان 
رقابت وجود داشته باشد. حناچی درباره افزایش تراکم 
در بافت های فرسوده گفت:  بافت های فرسوده ضوابط 
خ��ود را دارند به ط��وری که دبیرخانه بنا بر پیش��نهاد 
شرکت عمران و بهسازی شهری ایران ضوابط جدیدی را 
تعیین می کند. وی با بیان این که سه موضوع ناپایداری، 
نفوذپذیری و ریزدانگی در بافت های فرس��وده مطرح 
شده است، افزود: قرار است به این سه موضوع آیتم های 
دیگری هم اضافه کنیم به طوری که شرایط خاصی برای 
ساخت وس��از در بافت های فرس��وده به وجود بیاید اما 
به طورکلی بافت فرسوده از ضوابط خود پیروی می کند. 
معاون شهرس��ازی وزیر راه و شهرسازی با بیان این که 
جهت گیری عمومی شورایعالی شهرسازی و معماری 
به س��مت کاهش جمعیت پیش می رود ، تأکید کرد: 
اگر سه بند از مصوبه هشت بندی اجرا می شد جمعیت 
تهران 17 درصد افزایش پیدا می کرد چراکه مصوبه ای 
داشتیم که براساس آن برای افزایش طبقات به طوری 

که به اجبار محدوده شهرها افزایش پیدا می کرد. 

 کنترل جمعیت پذیری تهران
 با اصلاح مصوبه 8 بندی دولت سابق

محمد س��الاری رئیس کمیس��یون شهرس��ازی و 
معماری شورای اسلامی شهر تهران هم دیروز با اشاره 
به جلسه دیروز شورایعالی شهرسازی و معماری کشور 
از ابطال و اصلاح بندهای مصوبه 91/2/4 ش��ورایعالی 

شهرسازی و معماری دولت سابق خبر داد. 
او گف��ت:  ای��ن مصوب��ه در دول��ت قبل ب��ا حضور 
رئیس جمهوری وق��ت، طی چند س��اعت به تصویب 
رسیده بود که عملا باعث افزایش قابل توجه جمعیت 
شهر تهران و به هم خوردن تناسبات کالبدی پایتخت 
و از بین رفتن باغات به هم پیوس��ته می ش��د که با این 
اصلاحیه، جلو تبعات این تصمیم غیرکارشناس��ی تا 
حد زیادی گرفته ش��د. او افزود: این اصلاحیه با رویکرد 
کاملا کارشناس��ی و مبتنی بر خرد جمع��ی و اجماع 
نظرات حاضرین در جلسه، گرفته شد که باید از وجود 
چنین فضای کارشناسی در ش��ورایعالی شهرسازی و 
معماری، به ویژه وزیر راه قدردانی کرد. به گفته سالاری 
در راستای تعامل ایجادشده بین شورای شهر تهران و 
دولت یازدهم به ویژه شورایعالی شهرسازی، کارگروهی 
ش��امل دبیرخانه شورایعالی شهرس��ازی، شهرداری و 
شورای شهر تهران برای بررسی های بیشتر کارشناسی 
و تأثیرات تمام��ی بندهای مصوبه مذک��ور در افزایش 
جمعیت پذیری ش��هر تهران تشکیل ش��د تا با در نظر 
گرفتن تبعات اجتماعی ناشی از هرگونه تصمیم گیری، 

موارد اصلاحی را پیش بینی کنند. 
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر 

تهران ادامه داد: نهایتا پس از حدود 6 ماه کار کارشناسی 
متمرکز و همکاری متقابل، امروز با مدیریت شایسته 
وزیر راه و شهرس��ازی و تعامل مثبت آق��ای قالیباف 
ش��هردار تهران، تغییراتی در بندهای 1و 2 و 3 و 4 این 
مصوبه با در نظر گرفتن حقوق ش��هروندان ساکن در 
زیرپهنه های مسکونی این مناطق در جهت ساماندهی 
به فضای کالبدی شهر و صیانت از باغات تهران، انجام 
شد. محمد س��الاری افزود: ابطال بند 5 این مصوبه در 
راستای دغدغه های مقام معظم رهبری صورت گرفت. 
این بند مربوط به زیر پهنه R 241 )باغات به هم پیوسته 
ش��هر تهران ازجمله باغات کن و سوهانک( است که با 
پیشنهاد شورای شهر تهران و شورایعالی شهرسازی، 

ابطال شد.  
او تصریح کرد:  در جلسه شورایعالی شهرسازی سابق 
کل اراضی به هم پیوس��ته باغات که ب��ه موجب قانون 
حداکثر 15 درصد بارگذاری ب��ه آنها تعلق می گرفت، 
دارای بارگ��ذاری 4 طبق��ه 30 درص��دی )مجموع��ا 
120 درصد( ش��دند ک��ه این امر موج��ب از بین رفتن 

بسیاری از باغات به هم پیوسته شهر تهران می شد.  
محمد س��الاری ادامه داد:  بند شش��م این مصوبه را 
که باعث شده بود، کلیه اراضی دولتی متعلق به وزارت 
راه و شهرسازی در بندهای طرح تفصیلی جدید شهر 
تهران که اساسا اراضی توسعه ذخیره شهری بودند، به 
زیر پهنه های M,R یعنی تجاری و مس��کونی با هدف 
درآمدزایی برای دولت تبدیل کنند، در جلسه دیروز با 
ابطال این بند از مصوبه دولت س��ابق، عملا این اراضی 
ذخیره توسعه ش��هری برای ارتقای زندگی شهروندان 
تهران باقی ماندند. رئیس کمیسون شهرسازی شورای 
اس��لامی ش��هر تهران در ارتباط با بند 7 مصوبه گفت: 
شورای ش��هر تهران به منظور کمک به تعادل و توسعه 
شهر تهران و جهت تسهیل در احیای بافت های فرسوده 
برای جنوب محور خیابان انق��لاب، 180 درصد تراکم 
رای��گان در نظر گرفته ب��ود که این بند از س��وی اعضا 

شورایعالی تأیید شد و این بند تغییری نکرد.  
محم��د س��الاری در م��ورد بن��د 8 ای��ن مصوب��ه 
اظهارداش��ت:  با توجه ب��ه این که در راس��تای اجرای 
مفاد طرح جامع ش��هر تهران باید تمامی شهرک های 
ش��هر تهران با بارگذاری موجود و ع��دم احداث اضافه 
طبقه تثبیت می شدند و با عنایت به این که تعدادی از 
شهرک های مذکور در مفاد طرح تفصیلی شهر تهران 
گنجانده نشده اند، اعضای ش��ورایعالی مصوب کردند 
تا این ش��هرک ها مورد بازبینی ق��رار گرفته و طبقات 
 آنها تثبیت شود و لذا قرار ش��د این بند مورد بارگذاری

 قرار گیرد.

ش�هروند| یک هفت��ه مانده ب��ه زم��ان برگزاری 
انتخابات هیأت رئیس��ه شورای اس��لامی شهر تهران، 
احمد مسجدجامعی، رئیس ش��ورا از کاندیداتوری اش 
در انتخابات این دوره خبر داده و گفته است اگر رئیس 
شورا شود عضو هیأت رئیسه نمی شود و ترجیح می دهد 

برنامه های تهرانگردی اش را ادامه بدهد. 
»احمد مسجدجامعی«، رئیس ش��ورای شهر تهران 
دیروز در تالار الغدیر شورا میزبان خبرنگاران و رسانه ها 
بود تا گزارش عملکرد یک ساله شورای اول شهر تهران 
را ارایه کند. او در این نشس��ت در پاسخ به پرسش هایی 
درباره انتخابات پیش روی هیأت رئیسه که هفته آینده 
همزمان با س��الروز آغاز به کار ش��وراها انجام می شود، 
گفت: برایش حفظ کرسی ریاس��ت شورا مهم نیست 
اما ای��ن دوره هم در انتخابات ش��رکت می کند چراکه 
به گفته خودش»از من خواسته ش��ده در این دوره هم 
در انتخابات هیأت رئیسه شرکت کنم و برای آن ایده و 
برنامه هایی دارم که می خواهم آنه��ا را در تهران دنبال 
کنم.« شاید مهم ترین سوال دیروز خبرنگاران از رئیس 
شورای شهر تهران همین پرسش بود آن هم در شرایطی 
که خبرها و شایعات درباره احتمال کاندیدا نشدن او در 
انتخابات هیأت رئیسه دهان به دهان می گشت؛ او اما به 
همه این ش��ایعه ها پایان داد و گفت که برای  سال دوم 
ریاست شورا نیز کاندیدا خواهد شد. »مسجدجامعی« 
در پاس��خ به این پرسش »شهروند« که پیش بینی شما 
از انتخابات هیأت رئیسه شورا چیست؟گفت: »من مانند 
شما حساس نیستم، اما مسئولیت را می پذیرم زیرا از من 
خواسته شده و برای آن ایده دارم و فعالیت هایم را ادامه 
می دهم.« او در پاس��خ به این که اگر رئیس شورا نشوید 
نایب رئیس یا عضو هیأت رئیس��ه خواهید شد؟ گفت: 

»انتخابات هر نتیجه ای که داشته باشد، برای من محترم 
اس��ت و این موضوع دغدغه من نیست و اگر هم رئیس 
نباش��م تهرانگردی می کنم.« مسجدجامعی وقتی که 
حرف به انتخابات هیأت رئیس��ه رسید درباره سیاسی 
نبودن ش��ورا حرف هایی زد و گفت: شورای شهر تهران 
فضای سیاسی ندارد و مس��ائل سیاسی نه فقط در این 
دوره که در دوره س��وم هم در ش��ورا وجود نداشت و از 
بیرون برخی رسانه ها و جریان ها این مسائل سیاسی را 

به شورا تحمیل می کردند.  
شورا با دولت و مجلس نزدیک شد

مسجدجامعی دیروز گزارش��ی از آنچه در نخستین 
 سال فعالیت شورای چهارم گذش��ت هم ارایه کرد.  به 
گفته او، شورای چهارم با توجه به ترکیب اعضا و این که 
تعدادی از اعضا، تجربه های مدیریت اجرایی در سطوح 
ملی را داش��تند توانس��ت هم با دولت و هم با مجلس 
ارتباط و تعام��ل نزدیکی برق��رار کند.  او گف��ت: » در 
ارتباط با مجلس 6 کمیسیون کاری مشترک را تشکیل 
دادیم و در ارتباط با دولت هم که کمیس��یون مستقلی 
به نام تهران و کلانشهرها تشکیل شد. در دوره قبل هم 
دوستانِ ش��ورا با دولت و مجلس ارتباطاتی داشتند اما 
این ارتباطات شخصی بود اما در این دوره ارتباط است از 
حالت شخصی به شکل جمعی تبدیل شد و تقریبا همه 

اعضا هم با رئیس جمهوری و هم با دیگر مقامات دولتی 
ملاقات هایی داشتند و مسائل موردنظرشان را به عنوان 

نماینده مردم مطرح کردند.« 
 18 نطق اصلاح طلبان، 18 نطق اصولگرایان

 مس��جدجامعی در گزارش��ش به موضوع نطق های
 پیش از دستور در اولین  س��ال فعالیت شورای چهارم 
اش��اره کرد و گف��ت: » نطق های پیش از دس��تور باب 
جدیدی بود که در شورای چهارم گش��وده شد. در 52 
هفته سالی که گذشت اعضا در مجموع 36 نطق داشتند 
که از این تعداد 18 نطق توس��ط اعضای اصلاح طلب و 
18 نطق هم توسط اعضای اصولگرا ایراد شد. این آمارها 
نشان می دهد فضای شورا در این دوره یک ساله طوری 
بوده که هم��ه افراد با س��لیقه ها و نگرش های متفاوت 
فرصت صحبت داش��تند.  به گفته مسجدجامعی، در 
یک س��ال گذش��ته نزدیک به 100 تذکر در جلسات 
شورا ارایه ش��ده اس��ت و ابوالفضل قناعتی بیشترین 
تعداد تذکرها به ش��هرداری تهران را داده است، او ادامه 
داد:  بیشترین تذکرها به ترتیب از سوی آقایان قناعتی، 
دوستی، حافظی، سرخو، مجتبی شاکری، حکیمی پور، 
اقبال شاکر و محمد حقانی ارایه شده است.  البته اعضایی 
هم بودند که در ای��ن دوره هیچ تذکری ندادند اما نکته 
مهم این است که حق نمایندگی اعضا برای تذکر دادن، 

سوال پرسیدن و اظهارنظر کردن به رسمیت شناخته 
ش��د و الان هم اگر ش��ورا دس��تاوردی داشته مسئول 

مشارکت همه اعضا بوده است.«
 شفاف سازی کردیم

رئیس ش��ورا تلاش شورا برای شفاف س��ازی درباره 
مس��ائل و رویدادهای ش��هری را از دیگر دستاوردهای 
ش��ورای چهارم در اولین  سال دانس��ت.  او در این میان 
به حوادثی مثل آتش سوزی خیابان جمهوری و حادثه 
اتوبوس اسکانیا اشاره کرد و گفت: »وقتی حادثه خیابان 
جمهوری رخ داد گفتند مش��یت الهی ب��وده اما درباره 
حوادثی که بعدا اتفاق افتاد به دلیل پیگیری های شورا 
رویکردها هم عوض ش��د.  درب��اره همین حادثه مرگ 
جوانی که در درگیری با ماموران سد معبر رخ داد یک روز 
پس از حادثه معاون شهردار تهران به شورا آمد تا توضیح 
بدهد.« به گفته »مسجدجامعی«، ش��ورا در مواجهه با 
این رویدادها می توانس��ت دو نوع عملکرد داشته باشد: 
»یک رویک��رد این بود که می توانس��تیم بگوییم از این 
حوادث زیاد اتفاق می افت��د و از آن عبور کنیم و یک راه 
دیگر هم این بود ک��ه بگوییم این اتفاقات مهم اند و باید 
روی آنها تامل کنیم چون اگر از آنها عبور کنیم، بیشتر 
می ش��وند. ما راه دوم را انتخاب کردیم و همین رویکرد 
موجب شد حوادث مش��ابه هم برای مدیریت شهری و 
هم برای اعضای شورا حساسیت برانگیز شود.« به گفته 
مسجدجامعی درنتیجه همین پیگیری ها و حساسیت ها 
پس از حادث��ه واژگونی اتوب��وس اس��کانیا در بزرگراه 
آزادگان 1400 اتوبوس از س��ه هزار اتوبوسی که گفته 
می شد مثل بمب متحرک در تهران حرکت می کنند 
نوس��ازی و ایمن سازی ش��دند و تا پایان امسال 2500 

دستگاه دیگر هم ایمن می شوند. 

خبر

 مسجد جامعي:
 كانديداي ر ياست شورا مي شوم

ش
گزار

ش�هروند| یک ماه پیش بود که »محمد دیمه ور«،  
معاون آم��وزش ابتدایی آموزش و پرورش از توس��عه 
کمی و کیفی مراکز پیش دبستانی خبر داد اما گفت 
وزارت آموزش و پرورش تا چند س��ال آینده، آموزش 
کودکان در مراکز پیش دبس��تانی را اجباری می کند.  
آن زمان حرف های او اینطور برداش��ت شد که بعد از 
تمام نقدهایی که درباره اجباری نبودن گذراندن دوره 
پیش دبستانی وجود دارد، آموزش و پرورش همچنان 
برنامه ای برای اجباری کردن پیش دبستانی ها ندارد. 
حالا و بعد از آن صحبت ها، آماری منتشر شده که نشان 
می ده��د  فقط10 درصد کودکان به پیش دبس��تانی 
می روند. این آمار را دیروز »فاطمه دعایی«،  مدیرعامل 
کانون همیاری و توسعه مهد کودک های کشور اعلام 
کرده. او با اشاره به پراکندگی مراکز آموزش کودکان 
پیش از دبستان گفته اس��ت: »آمارها نشان می دهد 
که اکنون تنه��ا 10 درصد کودکان،  تحت پوش��ش 
آموزش های پیش از دبستان قرار گرفته اند که نسبت 
به سال های گذشته که این آمار 50 درصد بوده با افت 
قابل توجهی روبه رو است.« او درحالی این آمار را اعلام 
کرده که یک ماه پیش معاون آموزش ابتدایی آموزش 
و پرورش گفته بود پوش��ش پیش دبس��تانی در   سال 

گذش��ته 36 درصد برای نوآموزان چهارساله و بالاتر 
بوده است.   

به گفت��ه او »ام��روزه،  ش��هرداری،  وزارت ارش��اد،  
دارالقرآن ه��ا و امور مس��اجد بدون نظارت س��ازمان 
بهزیس��تی برای مراکز نگهداری و آم��وزش کودکان 
مجوزهایی را صادر می کنند که سبب پراکندگی نیرو 

در این زمینه می شود.« 
او این حرف ها را دیروز در نشس��ت برنامه تربیت و 
مراقبت از کودکان که با حضور جمعی از کار شناسان 
حوزه کودک برگزار شد، زده است. علاوه بر او، معاون 
رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم که 
یکی از شرکت کنندگان در این نشست بود دراین باره 
گفت: »متاسفانه ش��ناخت خانواده ها از آموزش های 
مربوط به کودکان پیش دبستانی و مهدکودکی چندان 
مطلوب نیس��ت.  بنابراین ما موظفی��م در این زمینه 

برنامه ریزی های لازم را انجام دهیم.« 
احمد میدری ادامه داد: »س��ال اول دولت یازدهم، 

 س��ال طراح��ی سیاست هاس��ت و دولت براس��اس 
چارچوب هایی که پذیرفته، باید برنامه ریزی های لازم 

را انجام دهد.« 
او با بیان این که رش��د کودکان و تأثیر آن بر رشد و 
توسعه اقتصادی و مراقبت از کودکان در دوران پیش 
از دبس��تان مورد بررس��ی قرار گرفته اس��ت، گفت: 
»چگونگ��ی مراقب��ت از ک��ودکان در دوران پیش از 
دبس��تان یکی از مباحث مهمی است که بر شاخص 
توس��عه، فقر و رفاه اجتماعی تأثیر دارد و اگر ما برای 
دوران کودکی نتوانیم اقدام روشنی انجام دهیم، چرخه 
فقر بین نسلی خواهد شد، اما متاسفانه سیاست گذاری 

در این حوزه روی میز سیاست گذاران ما قرار ندارد.« 
میدری ب��ا تأکید بر این ک��ه برای ای��ن دوران باید 
برنامه ریزی های درست و روشنی صورت گیرد، گفت: 
 هزار روز اول زندگی،  سرنوشت فرد را تعیین می کند.  
بنابراین دولت باید برنامه منسجم و مشخصی برای این 
دوران طلایی داشته باشد.  نتایج مطالعات بین المللی 

در س��ال های 1990 تا 2010 میلادی روی کودکان 
نشان می دهد که شیوع کم وزنی در کودکان ایرانی در 
 س��ال 1990 حدود 16 درصد بوده که در  سال 2011 
به 4/1 درصد رسیده است.   در همین مطالعات،  نرخ 
مرگ ومیر کودکان ایرانی در  سال حدود 6 درصد بوده 
اما این رقم در  سال 2011 به 2/5 درصد رسیده است.« 
در ادامه این نشس��ت »حمیدرضا الوند«،  مدیرکل 
دفتر امور کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی هم با 
بیان این که شکل گیری کارگروهی با حضور نهادهای 
مرتبطی مانند شهرداری و بهزیستی می تواند در وضع 
مراکز آموزش و تربیت کودکان زیر سن دبستان بسیار 
موثر باشد، گفت: »هدف اصلی ما داشتن خانواده هایی 

متعادل در کشور است.«
براساس مصوبه شورایعالي آموزش و پرورش، مراکز 
پیش دبس��تاني به جز در مناطق محروم و عشایري، 
به ش��کل غیرانتفاعي اداره می شوند و شهریه آنها هم 
براساس دستورالعمل هاي مدارس غیرانتفاعي تعیین 
مي ش��ود؛ همین بالا بودن ش��هریه های این مراکز و 
غیردولتی بودن آنها هم باعث ش��ده تع��داد زیادی از 
کودکانی که در سن پیش دبستانی اند از آموزش در این 

دوره محروم باشند.  

 فقط 10 درصد کودکان به پیش دبستانی می روند

کاهش تعداد کودکان تحت آموزش پیش دبستانی


